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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
Preteklo sredo, 9. dan t. m., je bil, kakor je našim 

bravcom znano, občni zbor nase kmetijske družbe, ki ima 
po družbinih postavah enkrat vsako leto biti in sicer mesca 
majnika. Snidlo se je precej veliko gospod družbenikov iz 
Ljubljane in mnozih družin krajev, pa še vse več jih je v 
občnih zborih želeti, ako bi se vsaki družbenik zavedil svoje 
dolžnosti, na vso moč podpirati družtvine prizadeve, kterih 
cilj in konec je pomoč kmetijstvu in njega blagor. Po 
družbinih postavah, od Njih Veličanstva presvitlega cesarja 
poterjenih, je obsežek delavnosti njene zlo obširen in ime
niten; nje namen ni samo, kakor nam Prešern poje, učiti: 

„— — gosence kaj na repo varje, 
Kak prideluje se krompir nar bolji. 
Kako odpravljajo se ovcam garje 
Loviti miš' učiti gospodarje". 

Ona sme pošteno in odkritoserčno tudi povedati, kje 
kmetijo čevelj žuli, — kaj ji je treba, da se reši nadlog in 
da si pomaga na bolje. Ako kdo misli, da vse lepe besede 
nič ne opravijo, ki jih kmetijske družbe razodevajo višji 
vladi, se moti; zakaj m a r s i k a j so že dosegle, za kar so 
se potegnile, in čeravno v mnogih rečeh niso bile usli
šane, so storile vendar s v o j o d o l ž n o s t , da so odkr i 
t o s e r č n o rekle, kaj je kmetijam treba, da bi se opomogle 
na bolje. Kdor m o l č i na t a k e m m e s t u , k jer sme 
g o v o r i t i , k a ž e , da n ima n o b e n e p o t r e b e ; kdor 
pa terka in le terka, se mu nazadnje včasi vendar le odpre. 
Zato pač neč im er i) os t družbenikov nikakor ni na pravem 
mestu, zlasti takrat ne, kadar gre za razodevanje takih 
reči, o kterih ne gre le samo za poduk, „kako naj se 
repa varje gosenc in kako naj se prideluje krompir nar 
bolji" itd. Zatega voljo kakor druge kmetijske družbe na
šega cesarstva tudi naša ne stavi luči pod mernik, ampak 
si prizadeva, z mirno pa odkritoserčno besedo povedati, kaj 
bi treba bilo drugač kakor je. In tega gesla se je deržala 
kakor vsigdar tako tudi v poslednjem občnem zboru. 

Ko so bile razpostavljene mašine in druge stvari ogle-
dane, je začel predsednik gosp. F i d e l i s T e r p i n c zbor 
z ogovorom, v kterern je pred vsem se s serčno besedo 
zahvalil Njih ekscelencii prečastitemu deželnemu poglavarju 
in zavetniku kmetijske družbe, gosp. grofu C h o r i n s k i - m u , 
da so tudi danes kakor v«akikrat občni zbor počastili s 
svojim prihodom in da hočejo slišati, kaj je družba v pre
teklem letu opravila in kaj bo danes v svoje posvetovanje 
vzela, verno se nadjaje, da bojo v vseh rečeh, ki blagor 
kmetijstva naše dežele zadevajo, tudi vseskozi družbi krepka 
podpora. — ^Težavno leto smo preživeli — je nadaljal po
tem gospod predsednik — v vseh rečeh; preteklo leto pa 
ni bilo samo žalostno za kmetijstvo naše dežele, ker mnoge 
okoljšine so pritisnile skupaj, da so tolike nadloge vstale 
na Dolenskem in Notranjskem, da pa tudi Gorenci ne mo
rejo hvaliti preteklega leta. Našo družbo pa je zadela še 
posebna nesreča: umerli so ji svetli nadvojvoda J a n e z , ki 
so družbi od leta 1815, tedaj skoz 44 let, mil oče bili. Ni 
treba mi popisovati — je gospod predsednik z nadušenimi 
besedami, v ktere pa se je očitna čut grenke bridkosti me

šala, na dalje rekel — kaj so rajnki cesarjevič naši družbi 
bili, ki so oživili „Novicea, ustvarili družbine poddružnice 
in toliko druzega, — saj je vse zapisano v zlate bukve 
naše družbe. Kolikorkrat nas so obiskali, vselej je novo 
življenje stopilo v družbo; povsod so vedili pravo svetovati, 
vselej pravo zadeti; nikjer ljubeči prekucij nanagloma so 
bili vendar povsod prijatel pametnega napredka, brez kte-
rega tudi za kmetijstvo ni zveličanja. Cesarjevo geslo „z 
zedinjeno močjo" so čislali visoko. Kakošen s p o m i n e k 
naj tedaj družba naša postavi nepozabljivemu gospodu, ki 
je bil prijatel ljudstva v najžlahneji pomembi? Težko, da 
bi kak drug spominek rajnemu bolj po volji bil in bolj sta
noviten, kakor ta, ako d a n e s na tem mestu slovesno ob
ljubo storimo, da nas bo vseskozi resna volja, dolžnosti naše 
zvesto spolnovati v prid dragi domovini naši, in v tem spol-
novanji srečnim biti. Ta n a š a t e r d n a nameni ba, ki 
jo d a n e s t u k a j s l o v e s n o r a z o d e n e m o, naj je spo
minek, ki ga stavimo blagemu Gospodu! B l a g o r n j e 
g o v e m u s p o m i n u ! 

Ko je gospod predsednik z ginjenim sercom izustil te 
b^s^de, se je vzdignil celi zbor ponavljaje: Blagor mu! 

Potem je naznanil gosp. predsednik, da tudi letos so 
slavne g o s p o d a r s k e d r u ž b e našega cesarstva si iz
brale svoje n a m e s t n i k e pri tem zboru, in sicer: družba 
štajarska gospod Ferd. S c h m i d t - a , —- družba gornje-
avstrijanska gosp. dr. H. C os t a - t a , — družba dunajska, 
češka, marska, černoviška, zagrebška, celovška in saleburška 
gosp. dr. B I e i w e i s - a , družba tiroljska gosp. A. Br u s - a, 
družba galicijška pa n j e g a (predsednikaJ. 

Po gospod predsednikovem ogovoru so se začeli po-
menki, ki so bili prav po versti programovi. 

Najprej je dr. Bleivveis ob kratkem povedal v a ž n i š e 
o p r a v i l a , ki jih je glavni odbor v preteklem letu doversil, 
tako-le: Pozvediti po ukazu deželnega poglavarstva tiste 
kraje na l j u b l j a n s k e m mahu (močvirji), ki potrebujejo 
še p o ž i g a n j a , je kmetijska družba kot svojega namest
nika poslala gosp. M. Ambroža v dotično komisijo. Gosp. 
Ambrož ji je po opravljeni komisii vediti dal, da je le malo 
še tacega mahu. ki se s požiganjem obdelovati mora in da 
tedaj ne bo veliko let več treba tega pozvedovanja; povedal 
je tudi, da v več krajih, kjer so zgorej mah že pokončali, 
obdelujejo gospodarji zdaj svet z navadnim gnojenjem; sploh 
se more reči, da čedalje bolj se umikuje nerodovitno moč
virje rodovitnim senožetim in plodnemu polju; — družba 
si je omislila kaj lične podobe vse tiste žlahne g o v e j e 
ž i v i n e , ki je bila v dunajski razstavi leta 1857, ter jih 
je kupila za 20 gld. Podobe te, ki jih je c. k. ministerstvo 
dalo napraviti, so bile danes zboru pokazane; vsak jih je 
z veseljem ogledaval, in marsikdo je rekel: da bi pač jez 
imel to in uno pleme! Kdor jih hoče viditi, jih vsaki dan 
lahko vidi v pisarnici kmetijske družbe; — na povabilo 
Njih eksc deželnega poglavarja je kmetijska družba 6 mož 
imenovala v posvet n o v e občinske (srenjske) postave, iz
med kterih so bili tudi res štirje v posvetovanje vzeti; — 
novo iznajdeni p r e c e d n i k za vino, ol, olje itd. si je 
družba kupila, da ga poskusi, kdor ga potrebuje, pa ga mu 
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je tudi za majhen dnar prodati pripravljena; — si. c. k. 
komitatni oblastnii na Reki je preskerbeia družba spet letos 
5400 divjakov na njeno prošnjo; — poddružnici v Ložu je 
poslala družba pripravuega b ika za pleme; — po želji si. 
c. k. deželnega poglavarstva mu je izročila družba postave 
za p r a v o č a s n o t e r g a t e v , ki jfh je iz nekterih unanjih 
dežel dobila; po tem se nadjamo, da utegne že davno in 
željno pričakovana nogradska postava tudi za našo deželo 
kmali oklicana biti; — zastran p o g o j z d o v a n j a golega 
Krasa je po sklepu notranjskih poddružnic naša družba 
si. deželnemu poglavarstvu rekla, da tistih postav, ki jih 
je osnovalo p r i m o r s k o d r u ž t v o , ne more poterditi, ker 
smo terdno prepričani, da iz č i s t o p r o s t o v o l j n e g a 
z d r u ž e n j a ne bo nobenega prida za deželo, kar skušnje 
na Teržaškem že dosti očitno spričujejo, kjer družtvo ni še 
skor nič opravilo; kmetijska družba je tedaj ostala pri 
svojih pervih mislih; al si. deželno poglavarstvo ni s tem 
zadovoljno; zato je poslalo vse akte še enkrat družbi v 
prevdark z ukazom, naj zasliši še kakih 4 ali 6 zvedenih 
gojzdnarjev; to je družba berž storila in poprašuje ravno 
zdaj nektere gosp. gojzdnarje na Gorenskem; potem se bo 
obemila tudi do nekterih na Notranjskem; — preskušnje 
k m e t i j s k i h u č e n c o v so se lani vpričo gosp. profesorja 
Konšek-a, kot ces. izpraševavnega komisarja, prav dobro 
obnesle; to je družba naznanila Njih eksc. deželnemu gosp. 
poglavarju in jih prosila, naj bi pripomogli, da bi višja 
vlada dovolila tudi naj i z v e r s t n e j i m kmetijskim učencom 
začasno oprostenje od vojaščine; ob enem pa je naznanila, 
da si ne upa iznove šole začeti, ker se boji, da bi ji si. 
ministerstvo ne dovolilo dozdaujih štipendij zato, ker sta se 
le dva oglasila, ki želita v kmetijsko šolo na s v o j e stroške 
priti. Ker so o t e j zadevi v današnjem zboru bili pozneje 
pomenki zlo živahni, bomo o tem drugo pot govorili; — 
kmetijska družba je vprašala c. k. ministerstvo: v k t er o 
versto rokodelstev po novi postavi spada k o v a n j e konj? 
Slavno ministerstvo je na to družbi vediti dalo, da obravna
vanje bolnih kopit spada v ž i v i n o z d r a v i l s t v o , za ktero 
veljajo vse poprejšue (jatare) postave in ne velja nova 
obertnijska postava; kovanje drugih kopit pa je prosto ro
kodelstvo. Ker ni mogoče, da bi kovač konje z napčnimi 
in bolnimi kopiti pošiljal drugemu kovaču, ki ima pravico 
za tako z ozdravljanjem združeno kovanje, je očitno, da je 
nauk v kopitnih boleznih in v kovanji takih kopit tudi 
vprihodnjič vsakemu potreben, ako bo hotel svoje rokodel
stvo tako opravljati, da bojo ljudje zaupauje imeli do njega 
in da ga ne bo drug kovač preganjal, ki se je kopitnega 
zdravništva učil in ima pravico do takega obravnovanja; — 
kmetijska družba je prosila c. k. deželno poglavarstvo, naj 
bi se sterma cesta č e z hrib v Mednem pred Medvodami 
preložila na ravno; si. poglavarstvo ji je odgovorilo, da to 
zdaj ne more biti; — razglas ministerski, naj bi se že-
betom povsod prihranil k o s p a š n i k a za sprehod in prelet, 
je družba prejela in ga v „Novicah" razglasila. 

(Dalje sledi.) 
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Veliki zbor krajnske kmet jske družbe. 
(Dalje.) 

Potem je gospod A m b r o ž predloge kmetijskih pod-
družnic zboru v presodbo predložil: 

I. Pod d r u ž n i ca p o s t o j n s k a 
p e r v i č svetuje, naj bi se po deželi ž i t n i hrami ali ž i t n e 
h r a n i l n i c e napravile in sicer tako, da bi kmetje primorani 
bili, se te naprave udeleževati. Letošnja lakota in revšina 
nam očitno kaže, kako potrebne so take žitne hranilnice. 

Gospod A m b r o ž razjasnuje ta predlog z zgovorno 
besedo ter pravi, da egiptovski Jožef, ki je kralju sanje 
razkladal, ni čakal sedem „kumernih" ali nerodovitnih let, 
marveč je svetoval, naj bi se obilnost sedem rodovitnih let 
prihranovala za čas pomanjkanja — in tako se je tudi 
storilo. Naše c. kr. ministerstvo je ravno tako rodovitnost 
dobre letine 1849 za pripravno spoznalo in je po ukazu 
19. julija 1849 deželnemu poglavarstvu in tukajšni kme
tijski družbi naročilo, naj bi se iz obilnih pridelkov imeno
vanega leta zakladi za čas potrebe in pomanjkanja prihra
nili v posebnih hramih, kteri bi se po izgledu Sinklerovih 
žitnih hranilnic napravili. Slavno deželno poglavarstvo je 
vsem c. k. kantonskim gosposkam upeljavo takih hranilnic 
priporočilo; al vse KO enoglasno odgovorile, da one ne mo
rejo zdaj v tej reči nič opraviti, kar se bo pa tedaj lahko 
zgodilo, kadar bojo n o v e o b č i n e (soseske) ustanovljene, 
kadar se upelje okrajno svetovavstvo in kadar se bo začel 
zbor deželnih namestovavcov. Ravno teh misel je bila kme
tijska družba in ravno tako je tudi ona odgovorila c. kr. 
ministerstvu. 

Vidimo tedaj iz tega — razlaga dalje gospod Ambrož 
— da pred desetimi leti smo bili ravno tam, kjer smo dan 
današnji. Ze deset let se tedaj vertirno v enem kolobaru 
kakor v vertincu, pa ne pridemo naprej. Zmiraj upamo, 
želimo in čakamo, pa zmiraj ostajamo — pri starem kopitu. 
Tudi dan današnji se nam obeta nova osnova sosesk in 
drugih samostojnih naprav in tako nam tudi o žitnih hra
nilnicah nič družeča ni storiti, kakor čakati novih prenaredb. 
Vse ljudstvo čaka v mnogoterih stiskah odrešenja po osnovi 
prostejih in samostojnih deželnih naprav; tisuč in tisuč 
glasov se sliši, naj bi kmali drugač bilo — in tako tudi mi 
upamo, da se bo upeljaio vse to, kar je že pred desetimi leti 
za koristno spoznano bilo. — Glede na to svetuje tedaj 
gosp. govornik, naj bi se za zdaj korist in potreba žitnih 
hranilnic po č a s n i k i h jasno razlagovala, da se ljudje ne 
bojo potem obotavljali, kadar bodo nove občine ustanovljene. 
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Gospod fajmošter Za l o kar je povedal, da so imeli v 

Šent-Kocjanu tudi tako hranilnico, ktero je soseska napra
vila, da so vsako leto dovelj semena dobivali. Gosp. tehant 
V o u k ravno tako dokazuje, da so imeli v Cernomlji vinsko 
hranilnico, ktero so soseščani prostovoljno napravili, — ker 
so pa sčasoma začeli dac tirjati in ker se je začela go
sposka v to vtikovati, je nehala ta hranilnica. Po tem tudi 
gosp. predsednik T e r p i n c poprime besedo in razlaga, da 
hranilnice žita so bile že v mnogih krajih, kakor v Ljub
ljani, Mokronogu itd. in da so v resnici dobre naprave, da 
je pa ljubljanska zato nehala, ker se je žito spridilo, če je 
dolgo časa ležalo, ako ni pridno premetavano bilo. Ko sta 
še gosp. dr. H. C o s t a in dr. B l e i v v e i s govorila o tem, 
kako naj bi se ta nauk v časnikih razkladal, in je gospod 
dr. A h a č i č podpiral predlog Ambrožev, je zbor enoglasno 
sklenil, naj se naprava žitnih hranilnic za z d a j še odloži, 
v tem naj se pa po časnikih koristnost njih dokazuje in 
pa razlaga, kako naj bi se osnovale in ž njimi gospodarilo. 

D r a g o , kar je postojnska poddružnica pisala, je pri
poročilo, naj bi zavodi (štiftenge), ki so učencorn kme
tijstva namenjeni, se posebno n o t r a n j s k i m fantom po
delili, da bi sčasoma po njih na Notranjskem bolj izurjene 
kmetovavce imeli. 

Na ta predlog odgovori gospod A m b r o ž : Z žalostjo 
moram opomniti, da se ta prošnja, žalibog! ne bode spol-
nila, ker smo ravno iz naznanil glavnega odbora slišali, da 
je kmetijska šola nehala, zato, ker se je premalo — samo 
dva — prostovoljnih, to je , takih učencov oglasilo, kteri 
želijo na lastne stroške to učilnico obiskovati. Zares! prav 
žalosten je ta prikazek, polu bridkosti za serce slehernega 
prijatla domovine naše. Vsak ve, na kako nizki stopnji je še 
naše kmetijstvo in kako potreben je tedaj nauk za povzdigo 
domačega blagostanja. Časi so se zlo spreobernili; treba je 
umnega kmetovanja, ktero se mora u č i t i kakor vsaka druga 
vednost. Letos je bilo vabilo v kmetijsko šolo z gorečimi 
besedami oklicano; al vse ni skor uič pomagalo; zraven 9 
drugih, ki prosijo za štipendije, sta se le dva oglasila, 
ktera hočeta na lastne stroške v šolo priti. Ker si kme
tijska družba ni svesta, da bi pri taki mlačnosti naših ro
jakov c. k. ministertvo še dalje dovolilo dosedanjih štipendij, 
je nehala s to šolo. — Kakor koli pa je prikazek tolike 
mlačnosti naših kmečkih ljudi žalosten, ker spričuje malo 
zavednosti za boljši stan kmetijstva, vendar ne moremo samo 
zanikernosti naših kmetov očitati. Drugi vzrok, zakaj da ne 
pošiljajo starši svojih sinov v kmetijske šole, je pa, kakor 
poterjujejo e n o g l a s n o vse kmetijske družbe, tudi ta, da 
najpridniši učenci kmetijskih šol ne uživajo zastran voja
ščine tistih pravic, ki jih uživajo učenci gimnazijski in 
drugi. To je glavni odbor naše kmetijske družbe Njih eksc. 
našemu deželnemu gospodu poglavarju lani s tem dokazal, 
da jim je povedal, da med 19 fanti, ki so dozdaj kmetijsko 
šolo obiskovali, jih je 10 zdaj pri vojakih; zato je pa odbor 
tudi prosil, naj bi blagovoljno pripomogli, da bi si. minister-
stvo to reč v prid kmetijstvu tako rešilo, kakor so vse družbe 
leta 1857 prosile, pa še niso odgovora dobile. Gosp. Ambrož 
je temu še pristavil, da delitev štipendij iz cesarskega za
klada v takih razmerah tudi vladi ni koristno zato, ker to, 
kar z eno roko sadi, z drugo roko vniči. Ena vladna ob-
lastnija daruje mladenčem štipendije, da bi se naučili um
nega kmetijstva in bi mirno obdelovali zemljo, druga ob-
lastnija pa pobira ravno učence v vojaščino, da mora 
mladeneč namesto za plugom za kanonami hoditi, namesto 
grabelj pa puško v roko uzeti. Ali niso po tem takem vsi 
potroški zgubljeni? 

Ker sta se letos dva učenca na lastne stroške ogla
sila, utegne vendar biti, da bi ministerstvo še na dalje po-
deljenje štipendij dovolilo; zato naj bi se poskusilo, to tako 
potrebno učilnico še ohraniti. Saj — pravi gosp. Ambrož 
— tudi Sodoma in Gomorrha bi bile rešene nebeškega 

ognja, ako bi bile imele le enega pravičnega zunaj Lota; 
tukaj imamo pa vendar dva. 

Na to Njih eksc. gospod d e ž e l n i p o g l a v a r opom
nijo, da je tem učencorn nekaj že s tem polajšano, da je 
ravno kar c. k. višje armadno poveljstvo dovolilo, da učenci 
kmetijske šole, ako so v vojake vzeti bili, se morajo tako 
dolgo na u r l a v b u p u s t i t i , dokler hodijo v k m e t i j s k o 
š o l o . — Gosp. dr. B l e i v v e i s pravi, da skušnje uče, da 
vkljub tej postavi, ki je že tudi pred veljala, sila težavno 
je bilo, učencu izprositi urlavb, nazadnje pa je vendar le 
mogel vojaški stan nastopiti, čeravno urlavb še ni pretekel. 
— Gosp prof. K o n š e k pravi, da poklic v vojaški stan ne 
more učencorn biti taka silna overa; saj jim to, kar so se 
naučili, pozneje v prid pride, kadar doslužijo vojaške leta. 
V vojaškem stanu imajo priložnost, veliko ptujih krajev viditi 
in se v mnogih rečeh olikati, ktere jim v dobro pridejo, 
ko iz vojaškega stanu stopijo; taki so še le po tem dobri 
kmetovavci. — Gospod dr. B l e i v v e i s odgovori na to, da 
ne more biti gosp. profesorjevih misel, ker fant v 8 ali 10 
letih, dokler je vojak, to pozabi, kar se je v šoli učil, ker 
nima nobene priložnosti se tega d j a n s k o vaditi, kar se 
mu je v šoli razlagalo. Da more nauk kmetijskih šol biti 
učencorn v prid, morajo iz š o l e berž prestopiti v d e l o ; 
šola je p r i p r a v l j a n j e k djanskemu kmetijstvu; ako pa 
učenec namesto tega za 8 — 10 let pride v ves drug stan, 
vse pozabi, in šola nima nobenega prida več. — Gospod 
fajmošter Z a l o kar svetuje, naj bi tudi p r e p a r a n d i CPr*~ 
hodnji učitelji ljudskih šol) se udeležili nauka kmetijske 
šole, ker jim je to sila potreba, da morejo potem otroke v 
šolah tudi v kmetijskih rečeh kaj podučevati. — Veliki 
šolski ogleda gosp. korar S a v a š n i k potem besedo popriraejo 
in pravijo, da preparandom zraven svojih družin opravil časa 
pomanjkuje, se c e l e g a tega nauka udeležiti; le p r a k 
t i č n i h naukov bi se mogli učiti; zraven pa gosp. korar 
tudi prašajo: ali bi se ne dala kmetijska šola v e n e m letu 
doveršiti, kar bi gotovo tudi v e č učencov privabilo v šolo, 
ker bi jim manj stroškov prizadjalo. Gospod dr. B l e i v v e i s 
odgovori na to, da kmetijska šola, ki je izperva 3 leta ter-
pela, zdaj le 2 leti terpi, da pa je v e n e m letu dogotoviti 
ni mogoče, ker je naukov preveč. Gospod prof. K o n š e k , 
kot cesarski izpraševavni komisar pri preskušnjah kmetijskih 
šol, poterdi, da v enem letu res ni mogoče vsega dognati. 
Gosp. A m b r o ž svetuje potem, naj bi se ta reč zavolj pre-
parandov med odborom kmetijske družbe in med vodstvom 
ljudskih šol poravnala. Zbor pa je enoglasno sklenil, naj se 
k m e t i j s k a š o l a spet o d p r e , ker za leto 1860 so šti
pendije že dovoljene, — za podeljenje štipendij v p r i h o d n j e 
pa naj se si. ministerstvo kmali prosi, ktero prošnjo so Njih 
eksc. deželni poglavar na vso moč podpirati obljubili. 

(Dalje sledi.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Gospod A m b r o ž je dalje naznanjal nasvete in želje 
kmetijskih poddružnic. 

P o d d r u ž n i c a r a d o l j s k a 
je pisala: 

i . P o l j s k e pot i so večidel slabe in kmetijstvo zato 
škodo terpi. Potreba bi bilo, da bi se soseske pri m o r a l e , 
saj vsako leto enkrat poljske poti popraviti. — Ta predlog 
razjasnujc gospod Ambrož tako-Ie: Res j e , da so slabe 
poljske poti velika overa kmetijstvu. Po slabih poljskih 
potih se čas zgublja, živina terpinči in orodje tare. Če po
mislimo, da konj po ilovnati poti 3 , po grompljasti 6 , po 
navadni terdi cesti 15, po obdelani gladki cesti pa celo 30 
centov pelje, se lahko spozna, koliko časa se zgubi po 
naših rogovilastih poljskih potih. Večidel poljskih potov no
beden ne popravlja, k večjemu če se kamnje, ki se po 
njivah nabere, na pot meče, kjer na kupu leži, ne poravna 
ga pa uobeden ne. Tako so groblje in mlake nadelovanje 
poljskih potov. Pa ne le samo slabe poti so napaka, ktero 
grajamo, temuč tudi n e p o t r e b n e , p r e š i r o k e poti in 
steze, ki se čez travnike in njive delajo, so kmetijstvu 
škodljive. Nekdaj se ni na to toliko porajtalo; al danda
našnji, ko so davki veliki, delavci dragi, in pridelki več 
vredni, je treba na vsako ped zemlje gledati, da prazna 
ne leži, ampak svoj sad in dobiček douaša. Zato je ža
lostno viditi — posebno okoli Ljubljane — kako malo ljudje 
porajtajo škodo, ktera se naredi, ker ne varujejo ne njiv 
ne travnikov, ampak povsod cokljajo, da si le ene stopinje 
prikrajšajo, celo planke in rante tergajo ter ograjo poško
dujejo. Skerb za p o l j s k e pot i je pa dolžuost o b č i n ali 
s o s e s k . Ce z d a j niso za to opravilo dosti zmožne, naj 
se po n o v i h postavah, ktere so nam obljubljene, v t a k 
red denejo, da bojo skerbno opravljale svoje opravila. — 
Kar pa zadene še druge napake poljskega poškodovanja, 
spadajo pod varstvo po 1 j s k i h ču vaj e v, ktere soseske 
po novi postavi upeljati zamorejo. 

2. Poddružnica radoljska svetuje dalje, naj bi ee si. 
ministerstvo prosilo, da bi se c e n a ž i v i n s k e s o l i z n i 
ž a l a . — Gosp. Ambrož razjasnuje pravico te prošnje prav 
na drobno in jasno dokazuje, da bi nizka cena živinske 
soli ne le samo živinorejo povzdignila, ampak tudi dohodke 
deržave bi pomnožila. Živinoreja je v našem cesarstvu še 
na nizki stopnji zato, ker celo cesarstvo ne izredi toliko 
živine, kolikor je je potreba. Lansko leto so iz družin 
kraljestev v naše cesarstvo pripeljali 60 tavžent goveje ži
vine, 360 tavžent presičev, 100 tavžent centov usnja in 
19$ tavžeut centov loja in masti. Za to je šlo 14 milijonov 
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gold. steberuega dnarja v p tuje d e ž e l e . To je velika 
zguba za deržavo. Pa (a zguba ni se sama, tudi mnogo
tere bolezni pri živini so nasledki pomanjkanja soli. V 
našem cesarstvu so leta 1847 našteli 47 milij. živine, ktera 
soli potrebuje, naredili so pa le 112 tavžent centov soli za 
živino, — tedaj na eno živiuče leto in dan ne pride več 
ko o s e m l o t o v soli! Potrebuje pa na leto konj 10 funtov, 
goveje živinče 12, če se pa pita (debeli) 15 funtov, prase 
4 in ovca 3 funte; — po tej meri bi mogli narediti za vso 
živino našega cesarstva 3 milijone in 180 tavžent centov 
živinske soli. Kako malo se pa za živino soli porab i , 
spricuje to, da še tistih 112 tavžent centov pripravljene 
soli niso poprodali. Zakaj pa ne? — zato, ker j e pre 
d r a g a . Kmetijska družba je kupila pred nekimi leti 50 
centov živinske soli v Halein-u. Tam je veljal cent 2 gold. 
47 kr. srebra; vožnina je znesla 2 gold. 28 kr., tedaj je 
cent prodajala v Ljubljani po 5 gold. 15 kr. To je bilo 
preveč kmetu, kteremu še dostikrat za kuho soli manjka. 

V solnicah znašajo stroški za cent soli 32l/q novih 
kraje, 52V2 novih kraje, velja pa encijan in ogeljni prah, 
ki se s soljo meša, da se iz kuhinske soli napravlja živinska. 
Ker vlado stane cent soli le 48 novih kraje, je očitno, da 
terja pri vsakem centu 2 gld. 8 kr. nov. dn. dobička. Ko bi 
se vseh 112 tavžent centov živinske soli poprodalo, bi imela 
vlada na leto 232 tavžent 960 gold. dobička. Ko bi se pa 
toliko soli napravilo, kolikor je v sa živina našega cesarstva 
v resnici p o t r e b u j e , to je , ti i milijone in 180 tavžent 
centov, in ko bi se pri centu le 50 kraje, dobička jemalo, 
bi dobila vlada 1 milijon in 590 tavžent gold. dobička, in 
živinska sol bi na mestu, kjer se dela, le 1 gold. 34 kraje. 
novega dnarja veljala. 

Druga overa pri živinski soli je to, da se ne prodaja 
povsod po e n a k i c e n i . Kmet, ki je daleč od solnic, mora 
sol veliko dražje kupovati, ker vožnina veliko znese. Ena
kopravnost terja, da bi se v vseh deželah živinska sol po 
enaki ceni prodajala, kakor tudi tobak, ki je povsod po eni 
ceni. — Ker je nizka ceua soli za povzdigo živinoreje ravno 
tako imenitna kakor za povzdigo deržavnih dohodkov, pod
pira gospod Ambrož predlog poddružnice radoljške in zbor 
sklene, naj se si. ministerstvo še enkrat prosi za c e n e j š o 
živinsko sol, in da bi se p o v s o d po enaki ceni dobivala. 

3. Ker krnet po deželi ne more lahko dnarja na po
sodo dobiti, ali pa mora velike obresti plačevati, svetuje 
radoljška poddružnica, naj bi se d n a r n e h r a n i l n i c e 
po d e ž e l i napravile. — Gosp. Ambrož meni, ker je malo 
dnarja po deželi, bo tudi malo zaloge v hranilnice prišlo, 
tudi pomanjkuje takih oseb, ktere bi se brez plačila s hra
nilnicami pečale; kadar bodo n o v e soseske ustanovljene, 
se utegne ta reč morebiti sprožiti. Ljubljanska hranilnica 
ima dosti dnarja za posojila — pravi dalje — tudi je njena 
dolžnost, kmetom pomagati, ker tudi iz kmetov dosti zaloge 
dobiva. Da pa rada na kmete ne posojuje, je to krivo, ker 
kmetje obresti (činžev) ne plačujejo v pravem redu ali celo 
ne; to pa ji da veliko opraviti, preden izposojeni dnar izterja. 
Tudi pri cenitbah gruntov in pri prodaji ne more ljubljanska 
hranilnica pričujoča biti, ker ji takih mož po deželi manjka, 
ki bi te opravila prevzeli. Gospod Ambrož svetuje, naj bi 
p o d d r u ž n i c e kmetijske družbe po deželi v tej zadevi 
kmetom kaj pomagale; dobro bi bilo, ako bi se ustanovile 
take v o d i l a , kako bi bilo mogoče to napraviti. Zato naj 
bi se izvolil poseben o d b o r , ki bi te zadeve po dogovoru 
z vodstvom tukajšne hranilnice v red djal. Zbor poterdi ta 
nasvet in gospod predsednik izvoli v imenovani odbor go
spode: dr. Bleiweis-a, dr. Ahačič-a, Guttrnan-a, Ambrož-a, 
dr. H. Costa in dr. E. H. Costa. 

4. Pravi poddružnica radoljška, da r e k e in h u d o u r 
n ik i velikokrat škode napravijo, in da bi bilo potrebno, ako 
bi se ob bregovih vsako leto enkrat trebilo, in da bi se 
prepovedalo, derva ob vodi skladati. — Gospod Ambrož 
pravi, da te opravila spadajo v s o s e s k i no gospodarstvo; 

tedaj bo tudi (o soseskinim predstojnistvom priporočena. 
Zbor poterdi to. 

L o ž k a p o d d r u ž n i c a 
želi 1. naj bi se oklic m l i n a r s k e p o s t a v e ponovil, ker 
mlinarji mere prav ne jemljejo, — 2. naj bi se oprostenje 
od poštnih mark za p o d d r u ž n i c e zadobilo, ker one ni
majo dnarnic, da bi poštne marke plačevale, kadar pišejo 
kaj odboru kmetijske družbe v Ljubljano, — 3. naj bi se, 
po nasvetu gospod D r a g o t i n a Hoj k e r - j a notrajnskiui 
povodnjam v okom prišlo po trebljenji jarkov, požeravnikov 
in družin lukinj cerkniškega jezera — naj bi se do velike 
golobiue struga prekopala in podzemeljski vodotoki razširili. 
Vse to delo naj bi visoka vlada na svoje stroške prevzela, 
in zvedene umetnike tje poslala, kteri bi pregledali, kaj se 
ima storiti. 

Gospod Ambrož razklada, da je za vse te potrebe 
družba že prošnjo položila si. deželnemu poglavarstvu, — 
da je tedaj treba čakati, kadaj da bo rešena. 

P o d d r u ž n i c e z V i p a v e , N o v e g a mes ta in 
Trebnja se edinijo veni prošnji za o d v e r n j e n j e novega 
vinskega davka in pravijo, da so svoje prošnje Njih eksc. 
gosp. deželnemu poglavarju grofu Chorinski-mu sporočile, 
v kterih je dostojno dokazano, kako težaven bi bil ta davek 
za naše kraje, ker ima kmetovavec malo živeža in si mora 
s kapljico vina to nadomestiti, kar mu jedila primanjkuje. 
Gosp. Ambrož pravi, da se imamo že za veliko dobrot vi
sokemu gosp. poglavarju zahvaliti, ktere so Njih ekscelen-
cija naši domovini skazali, in zato moramo upati, da bojo 
tudi to prošnjo radovoljno in krepko podpirali. — Njih eks-
celencija odgovorijo, da je že v tej zadevi se nekaj zgo
dilo, ker je novi vinski dac do vseh Svetih 1861 odložen. 

Novomeška poddružnica svetuje , naj bi se učeniki 
ljudskih šol brez takse in brez letnega plačila za ude kme
tijske družbe volili, ker zamorejo veliko v šolah za kme
tijstvo storiti. — Zbor je poterdil ta predlog proti temu, 
naj bi poddružnice take učenike odboru kmetijske družbe 
na znanje dale. 

Zadnjič oznani g. Ambrož, da je grajšinski oskerbuik 
gospod J. M a g i s t e r iz Dvora dve gospodarske rajteugi 
pretečenega leta od boštanjske grajšine iz Dvora poslal, ki 
se v pisarnici kmetijske družbe vsaki dan lahko pregledajo. 

(Dalje sledi.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Ko je gospod Ambrož naznanil, kar družbine pod-
družnice namenile zboru v prevdarek in sklep, je gospod 
A n d r e j M a l i c govoril o koristi s l a d k e g a s i r k a za 
ž i v i n s k o k l a j o in po skušnjah v Ameriki, na Fran-
cozkem, v Belgii, na Nemškem, na Ogerskem in Štajarskem 
priporočal, naj tudi naši kmetovavci ne pušajo tega sirka 
v nemar, ampak naj ga poskusijo tudi oni. Če je res, da 
se bo tudi pri nas d v a k r a t in t r i k r a t kositi dal, je 
živini toliko priljubljeni sladki sirk toliko bolj naše pozor
nosti vreden, ker se po tem takem da sejati še pozno po
leti, ko je toča kako polje pobila in gospodar ne ve, kaj 
bi na prazno njivo sejal. —- Ker so „Novice" že veliko o 
tem 8irku govorile, častite nase bravce zavernemo na to, 
ker je bilo v teh listih že razlagano, kar se ujema z gosp. 
M a l i če vi m jasnim popisom. 

Potem je dr. B l e i w e i s besedo poprijel in govoril o 
tem: kako bi s e d a l o s p o m o č j o k m e t i j s t v a sa
m e g a n a d l o g a m n a š e d e ž e l e v okom p r i t i ? Na
pravila ga je k temu v e l i k a r e v š i n a , ki tare letos 
zlasti našo notranjsko in dolensko stran, čeravno se tudi 
Gorenci ne sponašajo z obilnimi pridelki. 

Začel je s tem, da je odkril v z r o k e , iz kterih iz
virajo nadloge na Notranjskem in Dolenskem, ki so tako 
do verha prikipele, da so se Njih cksc. prečastiti deželni 
poglavar grof Chorinski obernili za pomoč do Njih Veli
čanstva in poterkali na vrata dobrotnikov cele dežele. Uime 
lanske spomladi — je rekel dohtar — so vzele celi deželi 
sadje — velik kos kruha revnemu in premožnemu; suša 
skozi celo poletje in jesen je zaterla večino drugih poljskih 
pridelkov; — kar pa suša ni vzela, je požerl červ, ki so 
ga zaplodili hrošči (kebri) pod zemljo. Letina je bila po 
vsem tem slaba, živeža za ljudi in živino malo, dnarja pa 
že od poprejšuih let ni. Verh tega pa je vojska nanesla, 
da smo dobili veliko vojakov v deželo, ki so se vsedii k 
mizi kmetovi in tako so bili pičli pridelki še veliko pred 
povžiti. Tako je pritisnilo več vzrokov skupaj, ki so na
pravili silno revšino med ljudstvom, pomanjkanje in lakoto. 
Premislika je vreden tak žalosten stan toliko bolj, ker se 
v uckterih krajih večkrat p o n a v l j a . Milodari so res hva
levredna pomoč v sili, — al koliko t e k n e milošnja, ker 
je revežev t o l i k o ! Treba je , da se ta reč do dobrega v 
prevdarek vzame in spravijo taki pomočki na dan, po kterih 
se kar največ more o d v e r n i ti ponavljanje takih nadlog, 
zakaj nazadnje, če se le večkrat ubogajme prosi, se posuše 
studenci, iz kterih teko miiošnje, in treba je , da si ljudje 
po s v o j i h po m očk ih pomagajo. In v tem se da sila 
veliko storiti. Le r e s n e , t e r d n e v o l j e je treba na v e č 
straneh. Res je sicer, da vremena človek ne more užugati, 
to je le Gospodu nebes in zemlje mogoče, ki „piše veliko 
pratiko sam". Al „pomagaj si sam in Bog ti bo pomagal", 
je star skoz in skoz resničen pregovor. 

Kaj bi se dalo storiti, da bi se večkratnim nadlogam 
v okom prišlo? sem na vse strani prevdarjal — je rekel 

govornik dalje — in danes hočem povedati, kar bi po 
moj ih mislih utegnilo kmetijstvu koristiti. Al nihče naj ne 
misli, da ne vem, da bi še kdo drug vedil marsikaj do
brega nasvetovati, kar jez ne vem. Zato naj dostavi, česar 
jez nisem povedal. To pa naravnost lahko rečem, da nisem 
nikjer praznih muh lovil in da se v ničesa tacega nisem 
spušal, kar bi m o g o č e ne bilo. Tudi s kakima dvema 
ali tremi dobrimi sveti, kakor morebiti ta ali uni meni, ni 
vsa reč pri kraji; če hočeš pomagati, da ti v hišo ne teče, 
treba je , da poišeš v s e luknje, kjer skozi streho teče. 
Imel sem pa tudi v vsem n a š e l judi pred očmi, k a k o r 
s o , ne pa, kakor bi imeli biti. Slab zdravnik je , ki ne 
ozdravlja bolnika, ki ga ima pred s e b o j , ampak le po 
svojih s p l o š n i h mislih (jdejah). Enemu je dosti, da mu 
le p o v e š , kaj naj stori, — drugemu moraš sam p o k a 
z a t i , kako naj dela, ali mu sam s t o r i t i , kar je treba, 
če ne, ti ne bo nič storil ali pa napačno. V t a k i h okolj-
šinah je včasih tudi s i l e treba, zakaj s i l a namestuje, kar 
l a s t n i um ne spozna. Tudi p r i s i l j e n i h d o b r o t je 
treba. Kar je d o b r o t a , ostane d o b r o t a , naj ti pride 
tako ali tako; če se je danes braniš, jo boš morebiti že 
jfltri hvaležen sprejemal. f V s e , k a r bom pa svetoval, bom 
le ob k r a t k e m omenil, ker zbor, ki se ima končati v 
malo urah, ni mesto, da bi se na dolgo in široko razkla
dalo, kar JeVpovedati treba. 16 s v e t o v imam na sercu. 
Naj tedaj po versti povem enega za drugim. 

(Dalje sledL) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Sedaj je začel dr. B l e i w e i s poredorna naštevati po-
m o č k e , spadajoče v versto k m e t i j s k i h z a d e v , ki po 
njegovih mislih utegnejo odvračati nadloge deželne. 

P e r v o , je rekel, je treba, da se v e č r o d o v i t n e 
z e m l j e p r i d o b i našemu kmetijstvu, da se bo pridelalo 
več živeža za ljudi in več klaje za živino. N e k d a j je 
bila ta zemljica dosti velika, da je redila svoje prebivavce; 
al zdaj je drugač: veliko v e č l j u d i , veliko v e č s t r o š 
kov za življenje, veliko v e č d a v k o v . Pa kako si more 
kmet več zemlje pridobiti, ker mu dnarja manjka, da bi si 
je kupil, zastonj mu pa nobeden nič ne da? Naša dežela 
je majhna — meri le I milijon in 732.000 oralov in 425 
etirj. sežnjev — in nihče še ni znajdel umetnosti, da bi jo 
mogli r a z t e g n i t i kakor raztegnemo gumilastiko. Pred 50 
leti je imela prerediti le 416 189 ljudi, — danes mora pre-
živiti 451.941 domačih brez ptujcov, — tedaj 35.752 v e č 
kakor pred 50 letL Kako si tedaj pomagati v takih okolj-
šinah, kako pridobiti več zemlje, pa ne krasti sosedom našim 
Horvatom, Primorcom, Štajarcom in Korošcom kar je nji
hovega? 

Prav pošteno si moremo, dragi rojaki moji, še čez 
300.000 oralov rodovitne zemlje pridobiti, če le h o č e m o , 
— če le nismo zaspani! Toliko sto tavžent oralov zemlje nam 
n e r o d o v i t n e leži v o b č i n s k i h s p a š n i k i h (gmajnah), 
ki bi se dali lahko v rodovitno zemljo predelati. T r i s t o -
t a v ž e n t oralov zemlje še imamo, ki nam mertva leži pred 
nosom kakor mertev dnar. To je zaklad (šac), ki nam za
kopan leži, pa ga ne vzdignemo; raji revšino terpimo! Ve
liko tavžent oralov takih spašnikov je bilo poslednjih 10 let 
res razdeljenih in naši deželi kot rodovitne zemljiša pridob
ljenih — ali po natanjčnih pozvedbah jih še čez 300.000 
oralov čaka na odrešenje. Čudno je res to, da prežimo 
povsod okoli, kje bi kak krajcar si vlovili, — goldinarjev 
pa ne vidimo, ki pred nami ležijo in jih nogam svoje ži
vine teptati damo! Duhtamo in špekuliramo, kaj bi začeli, 
da bi si iz nadlog pomagali, — č e s a r pa imamo, tega 
ne vidimo. Po drugih unanjih deželah so nas v tem že 
davnej prihiteli; povsod so bili zapuščeni spašniki, dokler 
jih niso potrebovali, — zdaj ne e n e t a k e „gmajne" 
v e č ne v i d i š ; kar je za rabo, vse je razdeljeno med 
posamne posestnike in obdelano. Pr i n a s pa, čeravno smo 
tako ubogi, da nam morajo žitarji vsako leto okoli 100.000 
vagänov ž i t a iz tujih dežel pripeljati, pri nas smo še tako 
slepi, da ne vidimo, kar nam pred nosom leži. 

Že leta 1768 (5. nov.) je bila modra postava dana, 
da v enem letu se morajo vsi taki občinski spašniki, ki 
se dajo v r o d o v i t n o zeml jo predelati, med svoje de
ležnike r a z d e l i t i (razpartiti) in tistim, ki predelajo svoj 
delež (part) v njivo ali senožet, je bilo zagotovljeno, da 
10 let ne bojo plačali večjega zernljišnega davka kakor 
se je poprej odrajtoval od s paš ni k a. 

Al, žalibog, da se ni to s potrebno resnostjo dognalo! 
Vlada, zanašaje se menda, da pri takem početji, ki »ega 

v lastni dobiček kmetov, ne bo menda s i l e treba, je pre
klicala to postavo leta 1808 in dogotovljenje te razdelitve 
prepustila samovoljnosti kmetovski. S tem pa jo je napak 
zadela, zakaj, če v takih zadevah vsakega posebej prašaš 
ali ga je volja to storiti? overa ta po svoji termi dobro 
delo tako, uni pa spet drugač, in tako ostane vse pri 
starem. 

Nasvetoval je tedaj dohtar Bleiweis: naj p o s t a v a od 
l e t a 1768 s p e t s v o j o moč z a d o b i , — to j e , u k a ž e 
naj s e , da vs i p a š n i k i , ki so za k a j , r a z u n tam, 
kjer j ih za o v c e p o t r e b u j e j o , naj s e v enem l e t u 
r a z d e l i j o , pa deležnikom t i s t e d o b r o t e naklonijo, ki 
jih je ravno ta postava izgovorila tistim, ki o b d e l u j e j o 
svoj kos zemlje. — Kdor ga morebiti ne more sam obde
lati, ga bo lahko dal sosedu v najem (štant) ali ga bo pa 
prodal; po vsaki poti bo dobiček iz razdeljenih spašnikov 
(gmajn), ki sedaj niso za nič druzega, kakor da se živina 
po njih s p r a z n i m v a m p o m klati, gnoj po cesti trosi, 
žejo terpi, muhe in brenceljni jo mučijo. Da se živina na
siti, p o t r e b u j e sirove klaje (trave) v s a k i dan najmanj 
okoli 20 do 25 funtov, — morebiti cel mesec ne rodi to
liko trave cela gmajna, kamor se po 20 in še več repov 
vsaki dan goni. Menda je rajtenga lahka, koliko ogrizkov 
pride po tem takem na en gobec! 

Ko smo po ti poti deželi v e l i k o z e m l j e p r i d o 
b i l i , je pa treba, da se ta r o d o v i t n a napravi. Treba 
je za to g n o j a . Gnoja pa ni brez ž i v i n e . Da si more 
kmet dosti živine rediti, potrebuje pa v e č pripomočkov. 

Al spet tukaj zadenemo na enake napake, kakor smo 
jih ravno pred potožili. Gnoja imajo naši kmetje, pa ga — 
v e n d a r n imajo . Kako to? Kako drugač, kakor da no 
vejo ž nj im prav r a v n a t i . Najmanj ga gre p o l o v i c a 
v zgubo. Postavimo, da v tej ali uni vasi je ves gnoj 1000 
goldinarjev vreden, — pa rečem vam, da ga ne spravijo 
za 500 gold. skup; — z a 500 gld. ga z a v e r ž e j o v s a k o 
l e t o po n e v e d n o s t i in n e m a r n o s t i , s ktero z gnojem 
ravnajo. Gnojnica ( d u š a gnoja) se razteka po dvoriših in 
ulicah ali pa se pogublja skoz tla v gnojniših, — sonce 
prepeka gnojni kup in mu kakor peč posuši vso pravo moč ; 
kap mu jo pa od druge strani izpera, da nazadnje pripelje 
kmet prazne bilke na njivo; tam ga pa še raztrese ali da 
ležati v malih kupcih, da gre vsa njegova moč rakom žvigat. 
N a p a č n e g n o j n i š č a so — ne pri vseh — pa vendar 
večidel na kmetih tisti rak, kteri razjeda kmetijstva, da ne 
morejo naprej, ker še tistega gnoja, ki mu £a živina na
pravi, gre n a j m a n j p o l o v i c a v zgubo; dosti kmetov pa 
je, ki se gnojnišča in sekreta nimajo. Dobro g n o j n i šče
jo največji kapital kmetovo, — pri nas so gnojnišča večideJ 
s t e r g a n a m o š n j a , s ktero leto za leto kmet polovica 
dnarja zgublja. 

Kmetijska družba si že več kot 40 let prizadeva ta 
napako odpraviti, — „Novice" že skozi 17 let podučujejo, 
kako z gnojem ravnati, — al le malo so še opravile, ve
liko boba pa v steno zmetale. Na poti p o d u k a ni nič več 
doseči. Svetujem tedaj 

2) naj d e ž e l n o v i a d a r s t v o po izgledu parske 
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vlade z a p o v e , da vsak kmet i j sk g o s p o d a r , naj 
j e kmet ali g o s p o d , si po n a u k u , ki ga ima kme
tijska družba napraviti, mora v enem l e t u imet i pa
metno naprav l j eno gnoj n i s c e , če ne, plača 10 gld. 
kazni ali pa naj se kaznuje z zaporom. Da se to zgodi, 
naj so župani odgovorni. 

Če so take postave d r u g o d , zakaj bi pri nas ne 
bile, kjer jih gotovo še bolj potrebujemo. Res je, da kaj 
takega bi mogel že vsak sam storiti, da bi ne bilo treba 
postave, — al ker skušnja kaže, da se ne zgodi, in ker 
gre vsako l e to v e l i k o ta v že nt g o l d i n a r j e v po taki 
nemarnosti v zgubo, je vendar to pomislika vredno zlasti 
v taki deželi, ktera sama po sebi ni bogata in mora po 
vseh kotičih iskati, kje se da goldinar vloviti. Kar ne 
gre z lastnim umom, mora posiliti vlada. Ce v republikanski 
Š vaj ci vlada ukazuje, da vsak mora svoje pohištvo ase-
kurirano imeti, menda tudi mi ne bomo ne cemperca svoje 
časti zgubili, ako nam postava veleva, kakošne morajo 
gnojnišča — nas veliki kapital — biti, kakor nam tudi 
ne preseda, čeravno nam tudi gosposka ukazuje, kako ve
like morajo oknja biti pri novih kmečkih hišah. Le 10 
let naj bo ta postava ojstro v veljavi, in naši potomci je 
ne bojo več potrebovali, ker bojo imeli krog in krog dobre 
gnojnišča in sami ti izgledi jim bojo zadostna sila. 

(Dalje sledi.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Da se gospodarjem živinska reja polajša, iz slabe 
živine bolja napravi, z boljo in več vredno živino pa na 
pomoč pride našim kmetijam, je živa potreba, da se c e n a 
ž i v i n s k e s o l i z n i ž a . Dokler je živinska sol tako draga 
kakor je sedaj, si je kmetovavci ne morejo kupovati, ker 
nekteri je še sami za svojo jed nimajo; brez soli pa hira 
človek in živina, zlasti goveja in drobnica, in zlasti v 
takih časih, kadar gospodarji ne morejo svoji živini dobre 
klaje pokladati; sol zboljša slabo pičo, da je tečnejša in 
ni nezdrava. Večkrat so že kmetijske družbe vsega našega 
cesarstva prosile c. kr. ministerstvo, naj se usmili kmetij
stva, in z n i ž a ceno soli ter jo da prodajati po vseh krajih 
cesarstva po e d i n i tarifi. Čeravno dozdaj še niso bile usli
šane, vendar ne smemo nehati terkati na vrata visoke vlade, 
zato postavljam tudi med pomočke, kako nadlogam kmetij
stvu v okom priti: 

3) n i ž jo c e n o ž i v i n s k e s o l i . Ker je na predlog 
poddružnice radoljške gospod Ambrož danes iznova na vse 
strani dobro pretresel to važno zadevo, mi ni treba o tem 
več govoriti. 

Rejo goveje živine pa tare pri nas še druga nadloga, 

namreč ta, da nam m a n j k a b ikov . Številenje naše do
mače živine leta 1857 nam je razodelo, da v primeri s 
kravami je skor povsod premalo b i k o v (juncov). Ker dosti 
krav zavoljo tega jalovih ostane, in ker je o takem po
manjkanji vsak bik dober, da je le bik, je očitno, da to 
množi kmetijstvu nadloge. Kmetijska družba izposoja sicer 
poddružnieam svojim bike, — al to le malo zdi. Svetujem 
tedaj — je rekel dr. Bleivveis — naj si po i z g l e d u 
d r u z i h d e ž e l tudi pri nas 

4) v s a k a o b č i n a ( s r e n j a ali s o s e s k a ) os ker bi 
po š t e v i l u s v o j i h krav p r i p r a v n i h b ikov . Ker pa 
taka naprava spada v opravilstvo sosesk ali občin, naj bi 
kmetijska družba sprožila to reč po d e ž e l n e m n a m e s t 
il i š t v u takrat, kakor bojo občine po nov i osnovi usta
novljene in bo novo deželno namestništvo (Landesvertre-
tung) svojo moč zadobilo. Napravo občinskih bikov po 
d o b r i h i z g l e d i h d r u z i h d e ž e l ustanoviti, bi ne bilo 
težko, ker je takih izgledov dovelj in je, na priliko, celo v 
Š v a j c i predpisano, da za 40 do 60 krav se derži en bik 
za pleme. Da se pa izberajo le dobri biki za ta namen, 
je ta reč tako uravnana kakor pri ž e b c i h za pleme, kteri 
morajv> tudi l i c e n c i j o za to opravilo imeti. 

Ce je vse to v drugih deželah in celo v takih, kjer 
j e , kakor v Š v a j c i , živinoreja na tako visoki stopnji, pac 
mi ne bomo godernjali zoper tako napravo pri nas, kjer je 
živinska reja na tako nizki stopnji. 

S tem, da si za kmetijstvo naše pridobimo več sveta, 
da bolje obdelujemo naše polje in senožeti in da si bolj
šamo svojo živinorejo, pa še ui vse storjeno, treba je — 
je rekel dr. Bleivveis dalje — da ne pozabimo s a d n i h 
d r e v e s in murv. Vse žile moramo napeti, da zasadimo 
tiste milijone in milijone dreves, ki imajo na Krajnskem še 
prostora dovelj; tako bo gospodarjem sadje in svilarstvo (zida) 
pomagalo, kadar jim polje in njiva ne obrodi. Ker nas pa 
skušnja uči, da vsi, tudi sto- in stokrat ponavljani p o d 
uki ne zdajo dosti, je treba, da visoka v l a d a tudi pri 
n a s pride sadjo- in murboreji na pomoč kakor drugod; 
gotovo ji bo ta pomoč manj stroškov prizadjala kakor jih 
ima zdaj, ko more večkrat davke odpisovati in verh tega 
še milodare deliti. Presvitli cesar so ukazali letos, naj se 
iz deržavne kaše daruje ubogim Dolencom in Notranjcom 
20.000 gold.; — nabralo se je po pozivu našega deželnega 
gosp. poglavarja se druzih tavžentov — al koliko more vse 
to zdati, ker je siromakov toliko? Le malo od teh dnarjev 
bo doletelo kmetijstvo, njive in senožeti, večino tega dnarja 
bojo povžili lačni želodci. Al bo deržavna kaša mogla vselej 
priti na pomoč, ako se utegnejo take nadloge v e č k r a t 
ponavljati? — ali ne bo radodarnost drugih ljudi opešala, 
ako se p r e p o g o s t o m a sliši „dajte, dajte fa Treba je 
tedaj po d r u z i h potih skerbeti, da se domači pridelki v s a k e 
s o r t e pomnožijo kar najbolj je moč, da drugi studenec 
teče, kadar je pervi usahnul. 

Živa potreba bi tedaj bila, da vlada bi saj skozi 5 l e t 
p o r e d o m a vsako leto 1000 g o l d . v ta cilj in konec 
d a r o v a l a , da bi se v najrevniših krajih D o l e n s k e g a in 
N o t r a n j s k e g a za ta dnar sadnih dreves in murv zasa
dilo in izrejeue drevesa bolj ubožnim kmetom zastonj da
rovale; kar bi pa morebiti čez te stroške od vsakoletnih 
1000 gold. ostalo, naj bi se za p r e m i j e najpridnišim sad-
jorejčom razdelilo. Med vsem sadjem pa naj se č e š p e l j 
največ zaredi, ker češplja je, kakor koli jo obernemo, kra
ljica vsega sadja zlasti na Dolenskem, pa tudi na No
tranjskem in Gorenskem. Kakor se dozdaj kaže, bo letos 
dobra letina za češplje, ako ne pride pozneje kakošna ne
sreča čez nje. Naj bi se tedaj že z d a j v n a j r e v n i š i h 
k a n t o n i h Dolenskega in Notranjskega poiskali prostori, 
kamor bi se v jeseni n a b r a n i h k o š i c kake 3 a 1 i 4 m i I i-
j o n e v s e j a l o — ravno tako naj bi se za m u r v i no s e m e 
odločil pripraven prostor. Prostor se bo že dobil, če se 
bo le iskal; saj menda nikjer ne manjka občinskih (sose-
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pkinih) zemljiš, kterih prekucijo smo svetovali v §.1 tega 
t* »stavka. 

Menda se ne smemo bati, da bi Njih Veličanstvo, 
prošeno za gori omenjenih 1000 gold. za vsako leto skozi 
5 let, ne dovolilo te podpore, ker ni dvomiti, da bi mu 
Njih eksc. deželni gospod poglavar te prošnje ne poklonili 
z živo besedo. Če so cesar po sklepa od 10. januarja t. 1. 
Ogrom v povzdigo murvo- in sviloreje dovolili za 6 l e t 
vsako leto po 2000 gold., — če so doljnim A v s t r i -
jancom v povzdigo sadjoreje za leto 1860 in 1861 do
volili po 600 gold., — zakaj bi nam, ki smo take pomoči 
še bolj potrebni in take priprege za pospešenje sadjo- in 
murvoreje še bolj potrebujemo, te podpore ne dodelili? 

Ako bi prejeli to podporo, bi nam le trojno bilo 
storiti, namreč: 1) da si poiščemo pripravnega sveta za 
izrejo češpljevih in murvinih drevesc, 2) da si oskerbimo 
dovelj košic za seme in murvinega semena, in 3) da si 
dobijo povsod možaki, ki te zasadiša v svojo skerb vza
mejo. Da se pa to z dobrim pridom dožene, je treba, da 
domoljubni soseščani sami, župani, učitelji ljudskih šol, 
poddružnice kmetijske, duhovščina dotičnih fara in kantonska 
gosposka se vzajemno te reči poprimejo in s terdno voljo 
doženejo. Da se take naprave ne ustanovijo brez truda in 
težav, je gotovo, al samo po sebi se na sveta malo zgodi. 

Svet moj v tej zadevi je tedaj, <iu 
5) k m e t i j s k a družba prosi za g o r i imeno

vanih 1000 gold . s k o z i 5 l e t , in ako jih po izgledu 
na Ogerskem in doljni Avstrii prejme tudi kranjska dežela, 
naj kmetijska družba potem uravna to reč s pripomočjo 
gori omenjeno. (Dal. si.) 
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Veliki zbor krajnske kmetjske družbe. 
(Dalje.) 

Da pa se novo zasajene pa tudi stare drevesa varujejo 
škode in ker so gosence njih največji sovražniki, je 

š e s t i č treba, da leta 1857 vnovič oklicana postava 
zavoljo najmanj d v a k r a t n e g a oberanja gosenc in pre
p o v e d n e z g o d n j e g a t i č j e g a lova ne ostane m e r t v a 
postava, kakor je žalibog! še dandanašnji. Kaj nam po
maga, če imamo tudi dobre postave, če jih pa gosposke, 
ki bi imele nad njih spolnovanjem čuti, ne spolnujejo! Pod-
družnice kmetijskih družb tožijo, da potrebna postava se 
ne spolnuje tako, kakor bi imela. Ce so župani nemarni, 
se s tem gosposke po deželi ne morejo zgovarjati, saj 
imajo toliko oblasti, da jih opomnijo svoje dolžnosti, zlasti 
ker ji žandarji, ki po deželi hodijo, lahko naznanjajo neči-
merne gospodarje, ki so preleni, da bi sebi in celi vasi v 
prid obirali gosence. — Tudi si. škofijstvu je došlo leta 
1857 povabilo, naj po duhovnih gospodih in učiteljih skerbi, 
da se ljudstvo podučuje v tem. Ni nam znano, ali je ško-
fijstvo uslisalo to željo in ali so tudi duhovni gospodje s 
prižnic in učitelji v šolah obernili svojo skerb na to. Menda 
nam nihče ne bo zameril, ako rečemo, da se dušni in svetni 
blagor tako vezeta na svetu, da tinti je najbolji dušni pa
stir, ki skerbi za d u š o in t e l o svojih farmanov, in da 
menda ni napačno, ako se taki potrebni poduki tudi na 
prižnicah razlagajo in t a k o še le prav dobro starim in 
mladim vtisnejo v glavo in serce. mf 

Ker tudi h r o š č i ali kebri nad zemljo, njih červi pa 
pod zemljo drevju, njivam in senožetim delajo veliko škodo, 
ktera je včasih tolika, da je groza, bi bilo treba, da se 

s e d m i č , okliče zapoved, da ob kebrovem letu celi 
čas, dokler so kebri, v vsaki soseski v s a k h i š n i g o 
s p o d a r pa tudi v s a k g o s t a č v s a k i dan d o l o č e n o 
mero k e b r o v n a b e r e in j i h na t i s t o m e s t o od-
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raj ta , ki ga v ta namen soseskini možje določijo, kteri 
odrajtane kebre vsaki dan zapišejo, nemarne gospodarje pa, 
ki ne storijo svoje dolžnosti, zaznamovajo, da se obsodijo v 
kazen (štrafengo) od 1 do 10 gold. ali v zapor od 12 do 
48 ur. Da bi le ta postava moč zadobila, vse drugo se bo 
lahko storilo. 

Kebri naj se mečejo v jamo, ktera je za to naprav
ljena; naj se s kropom poparijo in pomore, potem pa celi kup 
z apnom potrese. S tako pomorjenimi kebri naj se napravi 
s perstjo vred tako imenovani mešani gnoj (kompost), ki 
je zlo rodoviten in tedaj tudi dosti vreden. Kar se za ta 
gnoj skupi, naj se dene v soseskino kašo za potrebe ob
činske, ali pa naj se razdeli med deležnike kebrovega gnoja. 
— Tako ravnanje ni nič novega; na Tiroljskem, Koroškem 
in drugod tako delajo. Bravci „Novicu vedo, da je lani na 
Koroškem v kantonu Mullstadtskem ena sama soseska čez 
10 milijonov kebrov pokončala. Postavimo, da je med temi 
le t re t j ina babic bilo, in lahko bomo prerajtali, koli-
košno zalego so pokončali pridni soseščani, ker je znano, 
da ena sama babica leže najmanj 30 do 40 jajc, iz kteriti 
se zlezejo škodljivi čer vi in tri leta potem iz njih novi kebri. 

Žalostno je sicer, da je za take dobrotljive reči po
s t a v e treba, — al ker je taka, ni drugač pomagati, kakor 
da z a p o v e d nadomestuje pamet. To pa tudi ne bo 
večno terpelo, zakaj če se enkrat ljudem starim in mladim 
to v glavi vkorenini, bojo mlajši, ki radi le to storijo, kar 
so pri očetu vidili, se tega dela sami od sebe poprijemali 
in treba ne bo jih siliti. Tako bojo tudi čer ve na njivah 
poberali, kadar orjejo. Res je , da v s e h kebrov in rs en 
červov tudi s tem ne bomo pokončali, al menda je vendar 
bolje manj a škoda kakor velika, in bolje je, če gospo
darju le streha pogori, vsa druga hiša pa mu ostane. 

Da pa se sadne drevesa še druge škode obvarujejo, to 
je , tiste, ki se jim prizadene po hudobni h lj ude h, ki 
drevje nalašč polomijo ali kakor koli poškodujejo, je treba 

o s m i č , da bi se letos oklicana p o l j s k a p o s t a v a 
ojstro spolnovala. Kako hoče imeti gospodar veselje, če se 
mu z veliko skerbjo in z velikim trudom zasajeno drevje 
hudobno poškoduje ali pokonča! Kako ga hoče kaj veseliti, 
kar je v rokah vsakega tolovaja! 

Treba je tedaj, da se saj ta postava, ki je za go
s p o d a r s k o v a r s t v o sedaj oklicana, o js tro s po! nuje 
in poškodovanim ljudem uagla pravica zgodi. 

Obžalovati pa moramo očitno, da za nas S l o v e n c e 
še ni pr i š la ta tako potrebna p o s t a v a na dan, to 
je, da l judem še ni o k l i c a n a v domačem j e z i k u ! 
Naši ljudje bi še celo nič ne vedili od te postave, ako bi 
„Novicu ne bilo; — al „Novice" niso deželni zakonik, in 
vsaka postava še le takrat za postavo velja, kadar je okli
cana po cesarski gosposki. In vendar je ravno ta postava 
zlo imenitna za ljudstvo, da ve, kaj zapopada, kaj uka
zuje, kje se more poškodovani pritožiti itd. $ ) 

Mnogo tožb se sliši zoper z a j c e , kteri včasih veliko 
škodo prizadevajo sadjorejcom; želeti bi bilo, da bi se za
voljo občnega prida tudi zajci djali pod poljsko postavo. 

Da se cena našega domačega vina povzdigne in tako 
vinorejcom in celi deželi več dobička naklone in nadlogam 
bolj odtegne, je treba po mnogih potih skerbeti, da se 
več v r e d n e vina napravijo. Ena pot do tega je 

d e v e t i č , p o s t a v a za p r a v o č a s n o branje ali 
bendimo, ktere umni vinorejci že dolgo željno pričakujejo. 

(Dalje sledi.) 

») Sploh se vse čudi, kako je to, da se slovenskemu ljudstvu 
sedaj ne oklicuje nobena postava več v njegovem jeziku, in da 
se nic ne ve od p o l j s k e p o s t a v e , od nove o b e r t n i j s k e 
p o s t a v e itd. 
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(Dalje.) 
G o j z d i (boršti) so pri nas, razun nekterih, v slabem 

stanu. Menda ni napak rečeno, ako pravimo, da je pri nas 
le malo komu mar za to, da bi svoj gojzd o b d e l o v a l in 
za za rej o mladega lesovja skerbel; večidel se le jemlje 
in jemlje iz njih in po roparsko se gospodari ž njimi. Taka 
je na Dolenskem in Gorenskem, še bolj pa na Notranjskem, 
kjer je goličav čedalje več; pa tudi na Dolenskem — ko
liko jezic (konopra) so nekdaj tukaj hrasti donašali, koliko 
se jih je prodalo, koliko prešičev spitalo! Kam bomo pa s 
takim gospodarstvom v malo letih prišli, ni težko uganiti. 
Zasadite K r a s z germovjem in drevjem, da ne bo golih 
reber kazal, ampak da bode spet gojzd! — tako se razlega 
glas od več strani in celo vlada si prizadeva, da bi se 
napravilo „družtvo za pogojzdovanje Krasa" — al žalibog! 
da se raje ne brani pokončevanje tega kar še imamo! Tu 
in tam, kjer so gojzdi s servituti obloženi, sekajo nektere 
nekdanje grajšine les, da kmali ne bo nič prida nobenemu 
ostalo. Ce pa že taki posestniki, od kterih bi se moglo 
pametno gospodarstvo pričakovati, ravnajo tako, kaj hočemo 
boljega terjati od kmeta, ki se nikoli ni pečal s pravim 
obdelovanjem gojzdov; živa potreba je tedaj, da 

d e s e t i č , bi se gojzdnarstvo, kakor ga predpisuje 
gojzdna postava od 3. dec. 1852, s i l a m a upeljalo. 

Ker so koze mlademu drevju gotova poguba, naj bi se 
e n a j s t i č tudi povsod ojstro spolnovala postava, ki 

prepoveduje k o z e p a s t i po g o j z d i h. 
Za kupce in obertnike so kreditne naprave, pri kterih 

dobe v potrebi dnarja na posodo; le za k m e t i j e se ni še 
nič takega osnovalo, ker hranilnica (šparkasa) jim ne po-
Bojuje rada, druzih kreditnic pa ni. Ni tedaj čuda, da pada 
kmet tako pogostoma odertnikom v roke. Ako hočemo nad
loge odvei niti, je 

d v a n a j s t i č , treba, da bi se tudi za k m e t i j e osno
vale kred i t n i č e . Res, da je težava take naprave osno
vati in da obilni sveti, ki smo jih o tej zadevi že slišali, 
še niso nobene take naprave na dan spravili — vendar ni 
obupati, da se bo to zgodilo, ker je potreba velika in po
vsod živo spoznana. 

T r i n a j s t i č : Tudi ž i t n e s h r a m b e al i š p a r o v k e 
moram zaznamovati kot koristno napravo, ki kmetom utegne 
biti pomoč v nadlogah. Gospod A m b r o ž je tudi to reč 
danes tako lepo razložil, da mi ni treba, o nji več govoriti. 

Kaj pomaga pa, če si je gospodar pohištvo lepo so-
zidal, polje in nograde pridno oskerbel in če marljivo 
glešta živinico svojo, — huda ura pride, pa mu pokonča 
vse. Ker tudi zoper nadloge, ki jih napravi o g e n j , t o č a 
in b o l e z e n , imamo pomoč — namreč z a v a r o v a v n i c e 
ali a s e k u r a c i j e , — ker se pa te pomoči ne poslužujejo 
vsi gospodarji tako, kakor bi treba bilo v njih prid in prid 
cele dežele, bi 

š t i r n a j s t i č , treba bilo, da bi postava predpisovala, 
da v s a k g o s p o d a r si mora z a v a r o v a t i ali asekuri-
rati svoje posestvo in svoje blago, kakor se to godi v 
nekterih deželah. Ako so v s i gospodarji zavarovani, pride 
na vsakega le malo plačila. 

Naša n o t r a n j s k a d e ž e l a je pogostoma v velikih 
nadlogah po p o v o d nj a h , ki se ondi v nekterih dolinah 
nahajajo; treba bi tedaj bilo 

p e t n a j s t i č, da v l a d a , ktera reke uravnuje (regu
lira), bregove zida, ceste dela, bi tudi p o vod nje no
t r a n j s k e v s v o j o skerb vzela, da bi se s korenino izruli 
vzroki, ki napravljajo ubogim Notranjcom nadlogo povodinj. 
Lepe senožeti bi potem tam stale, kjer sedaj le nastelj raste, 
in plodno polje bi dajalo lastnikom dovelj dobička — po 
tem pa tudi vladi sami, zakaj vladna kaša se le tedaj dobro 
počuti, kadar imajo tudi ljudje kaj; če je ljudstvo ubogo, 
je tudi deržavna kaša uboga; cesar si sam sebi pomaga, 
če pomaga ljudem. 

In poslednja pomoč — je rekel dr. Bleivveis — aH prav 
za prav p e r v a , ki je tako rekoč s t e b e r posvetne človeške 
sreče, so d o b r e l j u d s k e š o l e in sicer tako napravljene, 
da si k m e č k i fant v njih tiste vednosti pridobi, ki so mu 
potrebne, da se more u m n e g a k m e t o v a n j a lotiti. Ne, da 
bi se v ljudskih šolah že p o p o l n o m a k m e t i j s t v o učilo, 
al treba je , da se fantom berž ko so se v domačem jeziku 
brati, pisati in enrnalo rajtati naučili, začno razlagati tisti 
nauki, kteri soznauijo kmečkega fanta s tistimi vednostmi, 
ki so tako rekoč p o d l a g a za učenje kmetijstva, posta
vimo, natoroznanstvo, fizika, kemija itd. Nikar naj se ne 
ustraši nobeden teh i m e n ! Le i m e n a strašijo, ne pa 
r e č sama. Vsaka reč se da p o d o m a č e umevno razlo
žiti tudi ne učenim glavam. Živa priča tega so V e r t o v -
c o v a „kemija" in pa u č e n c i n a š e k m e t i j s k e šole, ki 
pridejo s preprostim umom v šolo, in se v dveh letih toliko 
fizike, kemije in več druzega naučijo, da morejo potem 
razumeti kmetijske bukve. Našim d o s e d a n j i m šolam za 
to ni nič ali celo malo mar, ker njih namen je ves drug 
kakor za praktično življenje k m e č k e g a f a n t a skerbeti. 
Potlej pa se očita našim kmetom, da so neumni, da kmetij
stvo ne napreduje kakor drugod itd., — za Božjo voljo! kako 
bo napredovalo, ker kmetom tiste šolske omike manjka, ki 
mu o d p r e glavo za daljno prevdarjanje. Treba bi tedaj 

š e s t n a j s t i č , bilo, da bi se l j u d s k e šole tako 
prestvarile, da bi se gledalo pred vsem na to, česar bo 
k m e č k i f a n t ko k m e t potreboval. 

Teh 16 reči je , s kterimi, ako bi se resno upeljale, 
bi se dalo n a d l o g a m naše dežele v okom priti iz kme
t i j s k e g a o z i r a . Marsikaj bi hitro pomagalo, marsikaj 
še le pozneje; ne da se vse mahoma na bolje oberniti, 
kar se je dolgo zanemarjalo. Vse pa je le mogoče, ako se 
v l a d a zedini z l j u d s t v o m v delavnosti svoji, zakaj „z 
zedinjeno močjo" se da marsikaj opraviti, kar samec ne more. 

Več teh 16 reči je takih, ktere spadajo samo v roke 
prihodnjih svobodnejih o b č i n ali s o s e s k in pa obljubljene 
samostojne d e ž e l n e n a m e s t n i j e — za 1., 2 . , 3 . , 5., 
6., 7., 8., 9. in 11. pa bi bilo treba, da se kmetijska družba 
oberne do c. k. d e ž e l n e g a p o g l a v a r s t v a , ostale druge 
prepustivši prihodnjim o b č i n a m in d e ž e l n i n a m e s t n i j i . 

(Dalje sledi.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Potem, ko je gosp. dr. B l e i w e i s zbora razodel svoje 
mnenje, kako bi se dalo iz kmetijskega ozira večkrat se 
ponavljajočim n a d l o g a m nase d e ž e l e v okom priti, je 
gospod dr. A h a č i č poprijel besedo rekši: Jez v obče rad 
poterdim, kar je gosp. dr. Bleivveis svetoval v blagor naši 
domovini, vendar s tem po mojih mislih ni še vse pri kraji, 
ker gosp. dr. Bleiweis-ovi svetovi obsegajo le bolj to, kar naj 
bi se s t o r i l o , jez pa imam se marsikaj svetovati, kar naj 
bi se opust i lo . Preden pa to slavnemu zboru razložim, 
naj omenim nekaj še zastran razdelitve o b č i n s k i h s paš
ni k o v (gmajn). Take pašnike razpartiti, bi bila gotovo 
velika dobrota; al zapovedati to in siliti ljudi, da morajo 
gmajne razdeliti zdaj še ni mogoče, ker je še dosti takega 
sveta, zavoljo kterega je pravda, č i g a v da je; treba je 
tedaj, da se pred ta reč razsodi in vsakemu svoje pravice 
določijo. 

Gospod dr. E. C os t a se je na to oglasil in rekel, da 
gospod dr. Bleivveis gotovo ni menil tistih spašnikov, ki 
spadajo v versto prepirnih ali pravdi še podverženih reči, tedaj 
ne tistih, o kterih bojo komisije še le sodile, ki so ravno zdaj 
postavljene za poravnanje zemljišnih pravic in dolžnost, 
ampak menil je sila veliko množico t i s t i h občinskih paš
nikov (gmajn), kterih deležniki so dobro znani in med ktere 
se da svet brez vsega zaderžka lahko berž razpartiti. — 
Dr. Ble ivve i s poterdi, da le tistih tisuč in tisuč oralov 
občinskih pašnikov, ki jih je gori omenil, naj se hitro 
razdeli med deležnike, ker o njih ni nobene pravde več, 
čigavi da so. 

Potem poprime gosp. dr. A h a č i č spet besedo in začne 
govoriti o tem, kar je izperva rekel, namreč, naj se opus t i 
in o d verne marsikaj, kar nadloge pomnožuje kmetijam, in 
tu sem spada tudi to, ako gosposka (sodniška in politična) pri 
»a kant djanih kmetijah po sodniških služabnikih da rubi t i 
VhO živino, živinsko klajo, kmetijsko orodje in semensko žito, 
ktere reči kmet za svojo kmetijo tako potrebuje, da brez 
njih ne more več kmetovati; take reči se brez vsega po-
mislika za premi kij i v o blago (mobilare) vzamejo, popi
šejo, rubijo in poprodajo. Al teh reči modra postava ne stavi 
v versto p r e m i k lj i ve g a blaga, ampak §. 296 deržav-
Ijanskih bukev (biirgerl. G. B.) jih stavi v versto n e pre
mi kij i vi h, ki se ne smejo kmetu vzeti, kakor rokodelcu 
po 340. §. ne njegovo za rokodelstvo najbolj potrebno 
orodje ne, pa tudi ne dopusti, da bi se kakemu dolžniku 
vzelo za vsakdanje potrebe potrebno oblačilo. 

Glede na vse to svetuje gosp. dr. A h a č i č : naj kme
tijska družba c. kr. deželno poglavarstvo pripomoči prosi, 
da bi se, kadar se ima kakemu na kant djanemu kmetu po 
sodniški ali politični gosposki premikljivo blago rubiti in 
prodati, saj toliko žita, toliko lesa, toliko živine in živinske 
klaje in tisto orodje, ki je kmetu potrebno, da more dalje 
kmetovati, za n ep remi kiji vo blago štelo in se tedaj 
rabiti ne smelo, — tudi naj bi sodniški služabniki nikoli 
sami ne prišli rubit, ampak vselej naj pokličejo s o s e s ki
ne ga moža kot zvedenca, kteri naj bi določil, kaj se brez 
pogube kmetove rubiti ne da, zakaj taki kmet nima dnarja, 
da bi mogel še le pravdo začeti, da bi se to ali uno ne 
rubilo; tudi naj se gosposkinim (rihtnim) služabnikom ojstro 
zaukaže, da se pri rubljenji obnašajo zmerno, kakor po
stava veli. 

Njih eksc. deželni poglavar so na ta svet opomnili, da 
bi utegnil kredit sploh škodo terpeti in bi se ljudem nerajl 

dajalo na upanje, ako bi se toliko reči štelo med nepre-
mikljivo blago, ki bi se rabiti ne smelo, kadar dolžnik ne 
more drugač plačati. 

Gosp. dr. E. Cos ta pravi, da se od sodniških hlapcov 
ne more misliti, da bi mogli prav presoditi, kaj in pa ko
liko žita, živine itd. spada v versto tistega blaga, ki je za 
gospodarstvo neobhodno potrebno in bi se kmeta rubiti ne 
smelo, tedaj dostavlja gosp. A h a č i č e v e m u nasveta le-to: 
naj bi pri rubljenji premikljivega blaga vselej tudi gosposkin 
uradnik pričujoč bil. 

Na to odgovori gosp. dr. A h a č i č , da gosp. dr. Co-
s t a - t o v e g a dostavka ne more poterditi, zakaj eksekucijni 
stroški so že zdaj dosti veliki in bi potem takem se še 
bolj narastli, ker bi treba bilo še uradnika plačati. Tudi 
naši mlajši uradniki niso v kmetijskih rečeh tako podačeni, 
da bi mogli prav razsojevati, kaj je za gospodarstvo neob
hodno potrebno in kaj ne. Zupan ali kak drug županijsk 
svetovavec, kterim je stan njih sosedov najbolje znan, bojo 
vselej najbolje vedili določiti, kaj je treba, da se rubljenemu 
kmetu pusti, da more še dalje kmetovati. 

Zbor je poterdil vse dr. B l e i w e i s - o v e nasvete, pa 
tudi dr. A h a c i če v dostavek. (Dal. si.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Kmetijskim razgovorom, ki so se v tem velikem zboru 
prav živo veretili, je na koncu gosp. D e ž man dodal nekaj 
v r e m e n s k i h p r e m i š l j e v a n j s posebnim ozirom na kme
tijstvo. Glavni obsežek njegovega govora je bil le-ta: 

Od nekdaj že so se kmetovavci z vremenstvom močno 
pečali. Skušali so iz raznih prikazin v naravi prihodnje 
vreme uganovati; skovali so kmečke pregovore ali vremenske 
prerokovanja, ktere so bile že pri starih Rimljanih v tako 
visokih čislih, da je pervak rimskih pevcov Virgili v pre
krasni pesmi o poljodelstvu tudi njim nekaj verstic odločil. 
Pa sedanja vremenska vednost ali 5)meteorologijaa jih je na 
tehtnico natorozuanskih vednost djala in večidel overgla. Ona 
je prerokovanje vremena pratikarjem prepustila, in spozna 
za zdaj natančno o p a z o v a n j e in z a z n a m o v a n j e vseh 
vremenskih prikazin za svoje poglavitno opravilo. In kdc 
bi mogel to vednost z novimi opazkami bolj obogatiti, kakor 
umni kmetovavec, ki se vedno v prosti naravi giblje in 
za-njo tudi pravo razumIjenje ima? Zraven pa (udi ljubezen 
do naše domovine terja, da lastnosti svoje dežele po vseh 
straneh preiskujemo, ne le tega, kar zemlja v svojem drobu 
zakriva, ali kar na njenem poveršji raste in se giblje, temuč 
tudi vse lastnosti ozračja. Krajnska dežela spada v versto 
tistih okrajin, kjer je podnebje zlo mnogoverstno. Bližina 
morja, njena višja ali nižja lega in njene visoke gore to 
uzrokujejo. Pri toliki različnosti krajnskega podnebja so 
vendar natančni v r e m e n s k i z a p i s n i k i še zmiraj le 
bela vrana; mi jih le iz kakošnih treh krajev v celi krajnski 
deželi poznamo. Želeti bi bilo, da bi tudi omikani kme
t o v a v c i se posebno opazovanja in zapisovanja taistih vre
menskih prikazin lotili, ki so poglavitni uzroki dobrih ali 
slabih letin, g o r ko te namreč in d e ž j a . 

G o r k o t a se s toplomerom ali termometrom meri, pa 
le po natančnem najmanj t r i k r a t n e m zapisovanji v s a k i 
dan se more popolen pregled njenega celoletnega pregi
banja dobiti. 

Še bolj pa se pogrešajo na Krajnskem natančne mere 
celoletnega dež ja in s n e g a . Krajnska dežela je v primeri 
z dragimi z dežjem obilno oblagodarjena. Ze Valvazor je 
v prav domačem in priprostem duhu od dežja na Krajnskem 
pisal: 5?Krajna ne terpi žeje po dežji, ker jo zaporedoma 
pohleven dež odžeja, kadar se ga najmanj nadjamo. Včasih 
kar oblačica na nebu ni, in hipoma se megle v gorah, po
sebno v snežnikih nakopičijo, ki se naglo v ploho spremene. 
Tako pride dež na dan po 2 ali 3krat, tudi po 4krat, po
sebno na Gorenskem, pod snežniki. Tam se ne more za 2 
ali 3 ure zagotoviti, da bode suho in brez dežja ostalo. 8 
tem pa ne rečem, da vsaki dan dežuje, ker včasih 8 pa 
tudi 14 dni preteče, da kar kapljice z neba ne kane. Tako 
Bog celo deželo z mokro, ali prav za prav s suho šibo ka
znuje, in večkrat suša delj časa terpi v veliko škodo sternu, 
vinu in sadju. Z a k a j pa večkrat suša nastopi, je (po 
Valvazorjevih mislih) ta, ker na Krajnskem preveč oblakom 
zvone in tako dež zapode. „Komaj se meglica prikaže, že 

po vseh zvonikih zavolj strahu pred točo pozvonjajo, da b| 
oblake pregnali". 

D e ž n i ca in s n e ž n i c a so pa merite s tako imeno
vanem d e ž j o m e r o m ali ombrometrom, kteremu tudi naj
manjši škropivec ne uide. Merilo je tako, da pove, kako 
visoko bi voda na gladki ravnini stala, ako bi zemlja no
bene kapljice ne popila, in bi je tudi nič v zrak ne spuhtelo. 
Ako se posamezne dežnice skozi celo leto soštejejo, se dobi 
mera celoletnega dežja. Po petletnih skušnjah znesete celo
letna dežnica in snežnica v l j u b l j a n s k i okolici 4 čevlje, 
to je, 4 čevlje visoko bi voda, ki je z neba padla, na rav
nini stala, ako bi se od nje nič pozgubilo ne bilo. Zares 
smo Krajnci bogati proti D u n a j č a n o m , kjer skozi celo 
leto le za 16 pavcov dežja in snežnice pade; C e l o v č a n i je 
imajo 32 pavcov, T e r ž a š č a n i ravno toliko, B e n e č a n i 
33 , v nekterih krajih f u r l a n s k i h planin kakor Tolmezzo 
znese do 90 pavcov, in gotovo so tudi naša b o h i n s k a 
dolina, K r a j n s k a gora, T e r ž i č , K a m n i k itd. s tem 
krajem v eni versti. V L j u b l j a n i imamo počez skozi celo 
leto 153 d e ž e v n i h d n i , pa tudi še nismo slišali, da bi 

I marelar na Krajnskem na kant prišel. Na vsak deževni 
dan pade dežja za 3.7 čertic ali linij, kar tudi o hudi po
letni suši že nekaj zda. Pri hudih plohah pa tudi doseže 
dva pavca. Na razne letne čase spada, ako po odstotkih 
rajtamo, in sneg v snežnico stajamo, na z i m o 18, na po
mlad 23, na p o l e t j e 24, na j e s e n 33 delov celoletnega 
dežja. V š t e v i l u deževnih dni sta si p o m l a d in j e s e n 
enake, imate jih 42 , na p o l e t j e jih štejemo 35. Največ 
dežja za vsaki deževni dan spada v j e s e n i , namreč 4.5 
linij, v p o l e t j i 3.5 linij, s p o m l a d i 3.4 linij. Med mesci 
je najbolj deževen o k t o b e r (kozopersk), tudi BO njegove 
plohe najhujše, in po njem večkrat povodnji nastopijo. On 
šteje 15 deževnih dni, in dežja za 87 linij, in na vsaki 
deževni dan pride skoraj 5 linij. Njemu verstnik je majnik , 
ki ga v številu deževnih dni za 2 prekosi, njegova dež
nica doseže 63.1 linij, na vsaki deževni dan pa 3.7 linij. 
Po tema dnevoma se uni mesci — razun zimskih, kterih 
tukaj ne obrajtamo — tako-le verste: 

Koliko dežja pade na 
Mera dežnice Število dež. dni vsak deževni dan 

mesca septembra 55.6 linij 12 4.8 linij 
„ julija 49.0 „ 13 3.4 „ 
„ junija 36.7 „ 11 3.1 „ 
,? marca 35.4 „ 13 2.6 w 
^ aprila 34.6 „ 13 2.6 „ 
„ avgusta 29.0 „ 10 2.9 „ 

Najmanj dežja ima a v g u s t ali vel . s e r p a n . S u š a 
v e l i k e g a s e r p a n a in pa k v a t e r n a s l a n a ste „Scylla 
in Charybdisa za ajdove žganjce. 

Kako je pa to, da akoravno je krajnska dežela memo 
drugih skoraj n a j b o l j d e ž e v n a t a , jo tudi s u š a hujše 
memo družin pritiska? Poveršna rodovitua zemlja je tukaj 
sploh le plitva, in njena kamnitna podlaga je kakor sito 
osnovana, da se deževnica kmalo pozgubi. Koliko rodovitnih 
deleov tega blazega nebeškega dani po tem takem rast
linam uide! Že slavni francozki kemikar Boussingault je 
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po natančnih preiskavah našel, da deževnica nekaj amo
nija v sebi ima, ki rastlinam najbolj tekne. Tudi v tem 
oziru, da bi se obilna deževnica najbolj v prid obračala, se 
mora to poterditi, za kar ee „Noviee" vedno potegujejo, da 
se namreč to le zgodi po o b i l n i š e m š p o g a n j i takih 
r a s t l i n , ki so za ki a j o, ker le te, ker so bolj košate 
tnemo žitnih, tudi več mokrote popijejo, in jo njivam delj 
časa prihranijo. 

Tudi od t o č e na Krajnskem, akoravno smo od nje 
hudo tepeni, imamo le redkih zaznanil. In vendar bi mar-
eikterega mikalo zvediti, ali se je toča na Krajnskem, naj 
postavimo, od kar je eno stoletje preteklo, pomnožila, ali 
so njene sedanje uime hujše od nekdanjih, in kterih krajev 
so se posebno lotile? 

Sicer nam govorica starih ljudi na to dokaj odgovoriti 
zna, pa naj se tudi pomisli, da najtočniši dokazi so taisti, 
v kterih številke govore; zatoraj je natančno zapisovanje 
vseh Hira, ki po toči pridejo, in njenih fizikalnih prikazin 
kaj važna reč. Tudi bi znal marsikteri vprašati: zakaj v 
tej ali uni okrajini zdaj toča večkrat bije? Že slavni fran-
cozki naravoslovec Arago je na to vprašanje odgovor dal, 
namreč zato, ker so se g o j z d i p o k o n č a l i . Pa naj po
stavimo les besede slavnega moža, kteri pravi: „Gojzd po
končati toliko pomeni kakor število s t r e l o v o d o v ali ma
g n e t o v o d p r a v i t i , ki je enako številu posekanih dreves. 
Tako se zgodi, da ravno tiste električne moči, ki so se 
poprej vedno in polagoma po drevesih v zemljo odpeljale in 
ki točo napravljajo, zdaj na enem mestu čezmerno, kjer 
odvodnikov nimajo, narašajo. To ni izmišlija, temuč po 
skušnjah poterjena resnica. Na Sardinskem je toča od leta 
1820 do 1828 za 46 milijonov frankov škode napravila. 
Samo tri doline so bile pred njo obvarovane, namreč su-
eanska, aostanska in višja morienska, in vse tri imajo v 
celem sardinskem kraljestvu najbolj pogojzdene gore". 

Ali bi nek enaki razkazki zastran toče na Krajnskem 
ne bili v spričbo, da je Arago resnico govoril? In ko bi se 
kadaj na Krajnskem napravile zavarovavnice ali asekuracije 
zoper točo, bi za njeno izpeljavo enaki s številkami poter-
jeni dokazi veliko pripomogli. 

Razun gorkote, dežja in toče tudi v e t r o v o m gre na
tančno opazovanje. Posebno pa pogrešujemo bolj izpeljanih 
naznanil o k r a š o v s k i burj i . 

Koliko se je že govorilo o pogojzdenji Krasa, — kako 
malo pa izpeljalo! Ali bi ne bila perva podlaga v ta namen, 
da bi se na drobno na znanje dalo, kar nas sedajno rast
linstvo na Krasu podučuje, kako se tam pazno germovje, 
šibovje in drevje pri najneugodniših okoljšinah obnaša? Takih 
dokazov še zmiraj pogrešamo, in vendar pri vseh začetkih, 
kjer se človek z natorskimi močmi v boj poda, mu ravno 
n a r a v a sama pot pokaže, kako bi njene zaderžke pre
magati mogel. — 

Ta na vsako stran mični govor je zbor s posebnim ve
seljem sprejel. Da bi pač resnične besede ne bile glas upi-
jočega v pušavi! Da bi možje na deželi, ki so zmožni za 
to, se lotili zaželjenega opazovanja in podpirali gospoda 
D e ž m a n a v tem ne le za vednost zanimivem, temuč tudi 
za kmetijstvo koristnem početji! Naj bi se nekteri domo
ljubi po Gorenskem, Dolenskem in Notrajnskem pomenili 
o tej zadevi ž njim! Verno, da jim bo vse rad povedal, 
k a k o in kaj . (Dal. si.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Doktor B l e i i v e i s je imel popis pripravljen, da bi bil 
povedal, kaj seje lansko leto in letošnjo pomlad storilo in 
skusilo na ver tu k m e t i j s k e družbe na spodnjih Po
ljanah; ker je pa časa zmanjkalo zavoljo drugih obširnih 
reči, ni bil zboru na znanje dal, natisniti se pa vendar 
mora. Iz tega popisa posnamemo za ?5Novice" sledeče: 

Iznova se je z a s a d i l o 45 p r i t l i č n i h žlahnih 
hrušk in jablan, ki si jih je družba iz Kiseka (Giins) na 
Ogerskem naročila pri dobroznanem vertnarju g. WolfeJ-nu. 
Družba je mogla tako daleč iti po drevesc, ker nikjer drugod 
ni mogla kaj prida dobiti, in res je prav zadovoljna ž njimi. 

Vse murvine drevesa so bile obrezane in v boljo 
zemljo presajene. 

D i v j a k o v jabelčnih se je zasadilo 6.230, hruševih 
pa 1.120; iz lani vsajenih hruševih in jabelčnih pešk se je 
prijelo kakih 10.000. Veliko pa je pokončala lanska grozna 
suša in je červ požerl, ki je podjedil tudi mnogim večjim 
drevesom korenine. Ko so delavci prekopavali svet, ki že 
več let ni bil okopan in kjer je rastlo nekoliko divjakov in 

pa cepljenih hiravcov, so izkopali toliko červov, da je vse 
mergolelo. Nalaš smo jih nabrali na tem 5 sežnjov dolgem 
in 5 širokem kosu, in jih zvagali: bilo jih je 10 funtov, 
ki so jih kokoši prav rade pozobale. Koliko škode bi bil 
ta merčes napravil, ako bi se bil prihodnje leto keber iz 
njih prikazal. 

Pervikrat lani smo začeli rejo z idnih č e r v i č e v en-
malo bolj na debelo, da so kmetijski učenci pod nadgled-
stvom že bolj izučenega Janeza Kern-a, (družbine^ra vert-
narja Andreja Strukel-a so nam ravno ta čas v soldafe na 
Laško vzeli) djansko vadili v sviloreji. Cerviči so bili lepi 
in čisto zdravi; pridelalo se je 69 funtov kokonov, ki so 
se za seme prodali. 

M u r v i n e g a semena se je spomladi vsejalo 1 funt, 
divjega kostanja pa posadilo blizo 3 mernike. 

Skusili smo dalje na vertu to-le: 
Veliko hvaljenega d e ž n o v e g a s e m e n a , ki pervo 

leto skozi zemljo ne prebode, smo toliko bolj radovedčni 
letos v drugem letu pričakovali, pa ga ni. Morebiti ni bilo 
seme dobro; pa je že sitno, če je preveč kočljivo. Ako se 

* bo od drugod več hvale slišalo, bomo Sibircorn pustiM 
njih kiajo. 

Ze dve leti se ukvarjamo na vertu z vo l j čim bobom 
ali lup ino rumeno in višnjevo, o kteri Nemci pripovedu
jejo , da rodi na vsaki pustoti, in ne morejo prehvaliti, kako 
dobro gnojilo je, ako se podorje zelena na njivi, kjer raste. 
Zemlja, kjer smo jo na družbenem vertu sejali, je res zlo 
pešena, pa ravno taka. za kakoršno Nemci lupino kot zve-
ličarco hvalijo. Pri nas je le tam pa tam bilka tak» revno 
stala, da smo očitno vidili, da ta revca ne more nobene 
zemlje pognojiti, marveč ona sama potrebuje gnoja, da rodi 
kaj semena, za ktero pa ne bojo ne ovce ne konji hvaležni. 
Mi smo tedaj volčji bob že izbrisali iz priporočila vrednih 
rastlin. 

Toliko bolje se je pa obnesla amer ikanska k o r a z a ; 
v e l i k a j e bila in k o š a t a , da se je vsak čudil, kdor 
jo je vidil; nastavila je pa večidel le po enem storžu, ki 
pa ni ves dozorel, ker je koruza bila še le proti koncu sa-
jena. Ta skušnja poterjuje, kar je gospod prof. Hlubek 
rekel, da ni bolje koruze kakor je amerikanska, kdor želi 
dobre klaje za molzne krave. 

P a p e ž e v a r e p i c a (topinambur) je pokazala, da ni 
prav, da jo naši kmetovavci tako zanemarjajo; veliko dobre 
piče za živino bi vsako spomlad lahko imeli, ker laška re
pica ostane čez zimo v zemlji. 

Krompir vseh 20 sort se je dobro obnesel; gnjil ni 
celo nič tudi pozimi v kleti ne. (Dal. si.) 
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Veliki zbor krajnske kmetijske družbe. 
(Dalje in konec. ) 

Gospod Mihel P r e g l , odbornik in dnarničar kme
tijske dražbe, je potem zboru na znanje dal, da je dražba 
l a n s k o le to imela 10155 gold. 3% kraje, dohodkov , 
s t r o š k o v pa 9262 gold. 67 kraje, tedaj ji je ostalo go
tovine 890 gold. 36y2 kr. Za l e t o š n j e leto pa so pre-
vdarjeni dohodki na 4742 gold. 2 kr., s t r o š k i pa na 
4551 gold. 56 kr., tedaj se konec leta sme opati, da bi v 
družbini kaši ostalo 190 gold. 46 kr. Obojne rajtenge je 
gosp. S t e s k a , svetovavec c. kr. deržavnega računstva in 
presodnik družbinih rajteng, poprej pregledal in poterdil. 

Gosp. Anton Vončina, posestnik in barvarski mojster 
v Idri i je zavoljo posebno pridne sadjoreje prejel ere-
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feerno s v e t i n j o za svoje zasluge, gospod markiz Fer
dinand G o z z a n i , grajšak iz Volčjega Potoka pa po
hva lno pismo za svoje lepe prizadeve v sadjoreji in 
izverstno kmetovanje sploh. 

Za tem je bila nova volitev (j na rn i carja družbe 
nega . Enoglasno je bil spet gosp. Mihel P r e g l izvoljen 
z oč i tno z a h v a l o za njegovo večletno marljivo in pre
vidno gospodarstvo. 

Ko so bili tudi novi družben ik i izvoljeni, je sklenil 
gosp. predsednik zbor s prijaznim ogovorom, zahvalivši se 
tudi Njih eksc. deželnemu poglavarju za pripomoč, ki so jo 
skazali in obljubili tudi vprihodnje domači družbi. 

Na ogled postavljene so bile pri tem zboru sledeče 
reči: Hribarjeva s l a m o r e z n i c a , ki so jo pričujoči kme-
tovavci dobro poterdili in gosp. V. K u r n i k u , ki jo je po 
Hribarjevi smerti prevzel, vošili, da bi veliko teh mašin 
prodal, — nova l u š i v n i c a koruzna, Eggspiilerjeva pre-
c e d n i c a , — novi lončiki, v kterih mleko ne more 
i z k i p e t i , ki se delajo v lončarski fabriki poleg Kamnika 
in jih ima gosp. B e r n h a r d , steklar (glažar) v Ljubljani 
pred mostom na prodaj, — in pa d e c i m a l n a vaga , ki jo 
je naredil J a n e z Š t e f a n č i č v Št. Vidu nad Ljubljano. 
Štefančič je tak mojster v izdelovanji d e c i m a l n i h m 
cen t ima I ni h v a g, da lahko rečemo, da ga nimamo 
boljega v celi deželi. 

Tudi nektere s e m e n a so bile razpostavljene kakor 
8 i r k o v o seme iz Babolne, a m e r i k a n s k a turšica in pa 
p a p e ž e v a rep i ca , ki jo je naš gosp. Juri Pa j k poslal 
in ne more prehvaliti tega sadeža za živinsko klajo. Na 
ravno tisti zemlji jo ima že skozi 8 let in še le pred 14 
dnev i (to je, o sv. J ur j i) je je 40 mernikov izkopal 
na prostoru, ki meri 56 sežnjev po dolgem in širokem. 
Škoda res, da naši kmetovavci premalo obrajtajo ta koristni 
sad. — Gosp. predsednik Terpinc je postavil na ogled tudi 
jeruzalemsko ovco s čuda širokim in debelim repom. 


